

## ABSTRAK

Icha Putri Anggraini, 12102183125, Penetapan Harta Bersama dalam Perkara Pemberian Izin Poligami Ditinjau dari Nilai-Nilai Keadilan (Studi Putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_Pa.Ta), Progam Studi Hukum Keluarga Islam, Jurusan Syariah, Fakultas Syariah dan Ilmu Hukum, UIN Sayyid Ali Rahmatullah, 2024, Pembimbing: Dr. Rohmawati, M.A.

Kata Kunci: *Harta Bersama, Poligami, Keadilan*

Penelitian ini mengkaji tentang putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_Pa.Ta, dalam kaitan putusan ini berisi tentang pembagian harta bersama dalam perkara poligami. Adanya putusan pembahian harta bersama dalam perkara poligami agar tidak adanya percampuran harta terhadap istri pertama dengan istri kedua agar nantinya tidak ada permasalahan terkait harta benda setelah pihak suami melakukan poligami. Kemudian pengambilan keputusan majelis hakim terhadap putusan ini akan dikaji dengan teori keadilan.

Rumusan masalah dalam penelitian ini adalah: 1. Bagaimana pertimbangan hukum dalam menetapkan harta bersama dalam perkara izin poligami pada Putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA? 2. Bagaimana penetapan harta bersama dalam perkara pemberian izin poligami pada putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA ditinjau dari teori keadilan?

Jenis penelitian yang akan dilakukan dalam penelitian ini adalah penelitian Hukum Empiris dengan menggunakan metode kualitatif. Teknik pengumpulan data menggunakan observasi, *interview* (wawancara), dan dokumentasi, sedangkan analisis data melalui tahap kondensasi data, tahap penyajian data, dan verifikasi data.

Hasil penelitian ini yaitu pertimbangan hukum penetapan harta bersama dalam perkara izin poligami pada putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA dengan mempertimbangkan: pertimbangan hukum sesuai ketetapan peraturan perundang-undangan yang berlaku, menggunakan pasal-pasal yang terdapat pada Kompilasi Hukum Islam (KHI), pertimbangan atas tingkat kelayakan pemohon, melindungi hak dan kepastian hukum termohon (isteri pertama) atas harta bersama dan nafkah, melindungi hak dan kepastian hukum isteri ke dua atas harta bersama dan nafkah. Kemudian putusan ini jika ditinjau dari teori keadilan putusan P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA telah sesuai dengan nilai-nilai keadilan. Keadilan yang dimaksud dalam putusan hakim adalah tidak memihak kepada salah satu pihak perkara, memberikan kesempatan yang sama serta mengakui adanya persamaan hak dan kewajiban kedua belah pihak.

## **ABSTRACT**

Icha Putri Anggraini, 12102183125, Determination of Joint Property in Cases of Granting Polygamy Permission in View of the Values of Justice (Study of Decision P.A 2049/Pdt.G/2022\_Pa.Ta), Islamic Family Law Study Program, Sharia Department, Faculty of Sharia and Legal Sciences, UIN Sayyid Ali Rahmatullah, 2024, Supervisor: Dr. Rohmawati, M.A.

Keywords: Joint Property, Polygamy, Justice

This study examines the decision of P.A 2049/Pdt.G/2022\_Pa.Ta, in relation to this decision containing the division of joint property in a polygamy case. The existence of a decision to divide joint property in a polygamy case so that there is no mixing of property against the first wife with the second wife so that later there are no problems related to property after the husband commits polygamy. Then the decision-making of the panel of judges on this decision will be studied with the theory of justice. This study examines the decision of P.A 2049/Pdt.G/2022\_Pa.Ta, in relation to this decision containing the division of joint property in polygamy cases. The existence of a joint property division decision in a polygamy case so that there is no mixing of property against the first wife with the second wife so that later there are no problems related to property after the husband commits polygamy. Then the decision-making of the panel of judges on this decision will be studied with the theory of justice.

How is the legal consideration in determining joint property in a polygamy permit case in Decision P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA? 2. How is the determination of joint property in the case of granting polygamy permission in Decision P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA viewed from the theory of justice?

The type of research to be carried out in this research is Empirical Legal research using qualitative methods. Data collection techniques use observation, interviews, and documentation, while data analysis goes through the data condensation stage, data presentation stage, and data verification.

The results of this study are the legal considerations for determining joint property in polygamy permit cases in decision P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA by considering: legal considerations in accordance with the provisions of applicable laws and regulations, using articles contained in the Compilation of Islamic Law (KHI), consideration of the level of eligibility of the applicant, protecting the rights and legal certainty of the respondent (first wife) to joint property and maintenance, protecting the rights and legal certainty of the second wife to joint property and maintenance. Then this decision when viewed from the theory of justice, decision P.A 2049/Pdt.G/2022\_PA.TA is in accordance with the values of justice. Justice referred to in the judge's decision is impartial to one of the parties to the case, providing equal opportunities and recognizing the equal rights and obligations of both parties.

## الملخص

إتسا بوتري أنغريبي، ١٢١٠٢١٨٣١٢٥، تحديد الأصول المشتركة في حالات منح تصاريح تعدد الزوجات ، برنامج دراسة قانون (Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.Ta/دراسة القرار ص.أ. ٢٠٤٩) في ضوء قيم العدالة الأسرة الإسلامي، قسم الشريعة، كلية العلوم الشرعية والقانونية، جامعة الإمام محمد بن سعود الإسلامية سيد علي رحمة الله، ٢٠٢٤، المشرف: د. رحماوتي، م. أ.

الكلمات المفتاحية الملكية المشتركة، تعدد الزوجات، العدالة

، فيما يتعلق بهذا القرار الذي Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.Ta/٢٠٤٩ P.A يبحث هذا البحث في قرار يتضمن تقسيم الممتلكات المشتركة في قضية تعدد الزوجات. وجود قرار قسمة الممتلكات المشتركة في قضية تعدد الزوجات بحيث لا يكون هناك اختلاط في الممتلكات ضد الزوجة الأولى مع الزوجة الثانية حتى لا تحدث فيما بعد مشاكل تتعلق بالممتلكات بعد تعدد الزوجات. ثم سيتم دراسة قرار هيئة القضاة بشأن هذا القرار بنظرية العدالة.

صياغات المشكلة في هذه الدراسة هي: ١ - كيف يُنظر إلى الاعتبار القانوني في تحديد الملكية المشتركة في ؟ ٢ - كيف يُنظر Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.TA/٢٠٤٩ P.A قضية الإذن بتعدد الزوجات في القرار P.A إلى تحديد الملكية المشتركة في قضية منح إذن تعدد الزوجات في القرار من منظور نظرية العدالة؟ Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.TA/٢٠٤٩

إن نوع البحث الذي سيتم إجراؤه في هذا البحث هو البحث القانوني التجريبي باستخدام الأساليب النوعية. وتستخدم تقنيات جمع البيانات من خلال الملاحظة والمقابلات والتوثيق، بينما يمر تحليل البيانات بمرحلة تكثيف البيانات ومرحلة عرض البيانات والتحقق من البيانات.

وننتج عن هذه الدراسة الاعتبارات القانونية لتحديد الملكية المشتركة في قضية التصريح بتعدد الزوجات في من خلال النظر في: الاعتبارات القانونية وفقاً Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.TA/٢٠٤٩ P.A القرار (KHI) ، لأحكام القوانين واللوائح المعمول بها، والاستعانة بالمواد الواردة في مجموعة الشريعة الإسلامية ومراعاة مستوى أهلية مقدم الطلب، وحماية حقوق المدعى عليها (الزوجة الأولى) في الملكية المشتركة والنفقة وحماية حقوق الزوجة الثانية في الملكية المشتركة والنفقة وحماية حقوقها في الملكية المشتركة والنفقة. ثم إن هذا يتوافق Pdt.G/٢٠٢٢\_Pa.TA/٢٠٤٩ P.A القرار عند النظر إليه من منظور العدالة، فإن القرار مع قيم العدالة. فالعدالة المشار إليها في قرار القاضي هي الحياد لأحد طرفي القضية، وتوفير فرص متكافئة والاعتراف بالحقوق والالتزامات المتساوية لكلا الطرفين.